
Digitalizarea - una dintre
tendinþele arhitecturii de retail

(Interviu cu Matius Ichim, proprietarul Matius Studio)

Reporter: De când activaþi pe
piaþa arhitecturii de retail?

Matius Ichim: De primele pro-
iecþele de arhitecturã în zona re-
tailului mã ocupam printre sesiuni
de examene ºi proiecte pentru fa-
cultate, încã din anul 4, adicã
acum 23 de ani, când în Iaºi se lu-
cra la inaugurarea Iulius Mall, al
doilea mall din România ºi primul
din provincie. Urmãrind îndeapro-
ape construcþia acestui mall am
avut inspiraþia de a-mi pãstra inte-
resul cãtre niºa arhitecturii comer-
ciale ºi pot spune cã, astãzi, ma-
tius.ro a devenit un reper pentru
industrie, ba mai mult, chiar ºi-a
consolidat aceastã poziþie de lider
ºi de voce în arhitectura de retail
pr i n î nf i i nþ ar e a plat f or m e i

www.prioritail.ro, o resursã de
încredere pentru retaileri. În 2020
am inaugurat latforma www.prio-
retail.ro cu scopul de a uºura cãu-
tãrile de diverºi specialiºti din
spectrul celor care activeazã cu
prioritate în retail; ne referim aici
la furnizori de corpuri de iluminat,
finisaje de pereþi ºi de pardoseli,
la furnizori de parfumuri ambien-
tale, sisteme antifurt, audio-vi-
deo. www.prioretail.ro creazã o
legãturã între lumea operatorilor
în retail ºi cea a furnizorilor de ma-
teriale, servicii, specializaþi în reta-
il. Membrii înscriºi pe platformã
sunt arhitecþi, ingineri, furnizori
de soluþii ºi servicii dedicate retai-
lerilor, constructori, agenþii de co-
municare ºi PR.
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Una dintre tendinþele arhitecturii de retail este digitalizarea, care cu-
noaºte o accelerare ºi care, mai devreme sau mai târziu, va reuºi sã nete-
zeascã îmbinarea celor douã canale de vânzare, cel online ºi cel offline,
este de pãrere Matius Ichim, proprietarul Matius Studio ºi fondatorul

platformei online dedicatã jucãtorilor din retail www.prioretail.ro. Aces-
ta ne-a transmis, într-un interviu: "În proiectele de fashion am început sã
prevedem deja locuri pentru cabine inteligente ºi sunt foarte multe pro-
iecte care presupun digitalizarea ºi pixelizarea spaþiului de raft".



Reporter: Cu ce firme aþi lu-
crat/lucraþi?

Matius Ichim: Studioul Matius a
declinat concepte primite de la
studiouri de arhitecturã din alte
þãri precum UK, Spania, Polonia,
Turcia, Austria, Germania, Ameri-
ca, iar printre clienþii noºtri se nu-
mãrã branduri aparþinând unor
multinaþionale, cum ar fi Victoria
Secret, BBW, Mango, MarcOPolo,
Frey Wille, Sinsay, D's Damat, Foot
Locker. Dintre retailerii locali enu-
merãm Made by Society / Vaga-
bond (pentru care am desenat in-
clusiv magazinele din Londra ºi
Sofia), Noriel, Farmacia Dona, Joli-
don, Viorica, Autograf, Animax,
ProfiArt.

Reporter: Ce proiecte mari aþi
realizat pânã acum?

Matius Ichim: Cred cã unul din-
tre proiectele majore din portofo-
liul nostru este rebrandingul pen-
tru cele 173 de unitãþi farma ce
aparþin reþelei de farmacii Dona,
pentru care am ºi fãcut conceptul
în 2013. De asemenea, am putea
spune cã am contribuit semnifica-
tiv la succesul reþelei de magazine
de jucãrii Noriel, care a depãºit
deja 90 de unitãþi. Amintesc aici
proiectele asociate brandului Va-
gabond Studio devenit Made by
Society, pentru care am desenat,
aºa cum spuneam mai sus, inclu-
siv magazinele deschise în Marea

Britanie (Stratford Westfield) ºi
Bulgaria (Paradise ºi Serdika). Un
alt proiect îndrãzneþ pentru noi a
f ost lansar e a plat f or m e i
www.prioretail.ro, un cadou pe
care studiul nostru l-a fãcut indu-
striei cu ocazia împlinirii a 20 de
ani de activitate în domeniul reta-
ilului. Dacã ar fi sã analizez proiec-
tele de suflet nu vreau sã omit
unul la care þin foarte mult, ºi anu-
me Chillya, cu care ne mândrim ºi
astãzi. N-aº trece cu vederea nici
experienþa pe care am dobândit-o
fãcând coordonare de chiriaºi, te-
nant coordination la City Park
Mall Constanþa, Liberty Mall ºi
City Mall Bucureºti.

Reporter: Care sunt tendinþele
din piaþã?

Matius Ichim: Una dintre ten-
dinþe ar fi digitalizarea, care cu-
noaºte o accelerare ºi care, mai
devreme sau mai târziu, va reuºi
sã netezeascã îmbinarea celor
douã canale de vânzare, cel onli-
ne ºi cel offline. În proiectele de
fashion am început sã prevedem
deja locuri pentru cabine inteli-
gente ºi sunt foarte multe proiec-
te care presupun digitalizarea ºi
pixelizarea spaþiului de raft. O altã
tendinþã ar fi cea a eficientizãrii
consumurilor de resurse, prin im-
plementarea unor soluþii de mo-
nitorizare ºi reducere valoricã. A
treia tendinþã ar fi cele de înãspri-

re a exigenþelor în proiectarea ºi
execuþia sistemelor pentru pro-
tecþia la foc (instalaþii de detecti-
ve, sprinklere, desfumare, ilumi-
nat special etc)., iar a patra temã
majorã este cea legatã de suste-
nabilitate.

Reporter: Ce recomandãri faceþi
clienþilor, în noul context ma-
cro-economic (inflaþie, crizã ener-
geticã etc.)?

Matius Ichim: Prima recoman-
dare ar fi sã fie atenþi la închirierea
spaþiilor funcþionale din mall-uri-
le deja deschise, prin detalierea
în contracte a aspectelor cum ar
fi cât de pregãtit este acel spaþiu
pentru a deveni un spaþiu de re-
tail funcþional, cu toate avizele ºi
garanþiile cã lucrurile sunt imple-
mentate conform dorinþei pom-
pierilor. Am multe exemple de
spaþii unde dupã încheierea con-
tractului am descoperit cã trebu-
ie sã facem eforturi mari pentru
a-l aduce la o stare de autorizare.
Asta ar fi o mãsurã specialã ºi de
aceea recomand consultarea
unui specialist din zona tehnicã
(poate fi un project manager, un
architect de retail sau un con-
structor cu experienþã relevantã
în domeniul amenajãrilor spaþiu-
lui de retail). www.prioretail.ro
strânge la un loc ºi aceºti specia-
liºti. O altã recomandare ar fi efi-
cientizarea sistemelor de organi-

zare a stocurilor ºi a definirii unei
identitãþi de brand cât mai vizibile
ºi mai coerente, a elementelor ce
o definesc (iluminatul, alegerea
texturilor ºi culorilor, modul de di-
spunere a produselor ºi consilie-
rea)

Reporter: De ce þineþi cont în
primul rând când creaþi un spaþiu
de retail?

Matius Ichim: Aici sunt patru
elemente de care þinem cont:

1. Produsul ºi necesitãþile fun-
cþionale ale retailerului (vitrinã,
iluminare, dimensionare, mod de
administrare a spaþiului etc.);

2. Exigenþele de brand, dispune-
rea produselor în fluxul comercial,
dimensionarea anexelor, interac-
þiunea cu produsul ºi pe cât se po-
ate crearea unui spaþiu memora-
bil;

3. Exigenþele ISU pe care le-am
aminitit mai sus;

4. Particularitãþile zonei, contex-
tului ºi, evident, morfologia spa-
þiului.

Reporter: Ce perspective are
aceastã piaþã?

Matius Ichim: Retailul pentru
mine este o industrie într-o per-
petuã reinventare. Nu ºtiu cãtre
ce va evolua aceastã industrie mai
exact, dar viitorul va fi simbiozã
între online ºi offline. Nici retail fi-
zic fãrã metaverse, nici personas ºi
avataruri fãrã mers fizic la mall.
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Chillya - un obiect

modular cu

funcþiuni multiple:

birou, salã de

relaxare, de lecturã

sau de yoga
Reporter: Când aþi demarat pro-

iectul Chillya ºi de unde aceastã
idee?

Matius Ichim: Când am dema-
rat acest proiect, gândurile mele
erau un pic mai vechi, dar în 2017
am gãsit momentul propice ºi am
creat Chillya. Am creat acest con-
cept cu gândul de a faci l i ta
reîntâlnirea mea ºi a familiei cu

natura ºi cu sinele nostru. Mã bu-
cur în continuare de acest proiect
alãturi de mulþi dintre cei care nu
doar cã i-au cãlcat pragul, dar au
ºi revenit.

Reporter: În ce constã acesta,
mai exact?

Matius Ichim: Chillya este un
obiect modular care poate avea
funcþiuni multiple, printre care:
birou, salã de relaxare, de lecturã
sau de yoga, toate într-un singur
volum cu suprafaþa de 4,8 mp. În
anul 2020 am realizat prototipul
Chillya 3.0, cu ocazia iniþiativei ce-
lor de la WWF, care, prin departa-
mentul lor ce se numeºte Panda
Labs, a creat premisele naºterii
unui prim campus mixt, rural-ur-
ban în România.

Reporter: Cum a evoluat acest
proiect în timp?

Matius Ichim: Proiectul Chillya
a evoluat sub aripa cea bunã a ha-
zardului, deoarece periodic cine-
va întreabã dacã vreau sã facem
ceva împreunã. Aºa a fost ºi cu
echipa Wewilder, care este pro-
iectul celor de la Panda Labs, par-
te a WWF, echipã din care am fost
mândri coautori ai proiectului, ce
îi poartã ºi numele Wewilder, pro-
iect nãscut în sat bãtrân, comuna
Armeniº, la Poalele Munþilor Þarcu
în Caraº Severin, lângã rezervaþia
naturalã de zimbri - animale con-
siderate arhitecþii pãdurilor, deci
nu se putea gãsi un loc mai bun
pentru Chillyii decât acolo. Fieca-
re astfel de reuºitã mã umple de o
bucurie greu de cristalizat în cu-
vinte. Evoluþia în timp a proiectu-
lui este pentru mine la fel de sur-
prinzãtoare ºi de aducãtoare de

bucurie.
Reporter: Ce tipuri de clienþi

aveþi pe acest segment?
Matius Ichim: Clienþii din target

sunt persoane juridice, în special,
ºi printre acestea amintesc pen-
siunile, proprietarii de livezi, de
crame, de luciu de apã, de atracþii
turistice în care ori se poate greu
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"Dacã ar fi sã ana-
lizez proiectele de
suflet, nu vreau sã
omit unul la care
þin foarte mult, ºi

anume Chillya, cu
care ne mândrim ºi

astãzi".



construe, ori este imposibilã edifi-
carea.

Reporter: De unde vine cere-
rea?

Matius Ichim: Cererea vine în
general din mediul online, dar de
cele mai multe ori când postãm
fotografii de la evenimentele or-
ganizate la Chillya sau la care chi-
lia a participat. Am decis, dupã
cum spuneam, destul de curând
cã clientul domestic nu este clien-
tul Chillya, oamenii sunt extrem
de diferiþi ºi nu pot prototipa pen-
tru fiecare un proiect, de aceea li-
vrez doar cãtre persoane juridice
sau ONG-uri care doresc sã dez-
volte astfel de Hub-uri, astfel de
comunitãþi.

Reporter: Care sunt specificaþii-
le cererii?

Matius Ichim: Ar trebui sã conþi-
nã date privind locaþia, numãrul
de unitãþi de cazare, de chilii adi-
cã, modul de administrare al cam-
pusului, funcþiunile dorite, supra-
feþele aproximative, bugetele de
bani ºi timp.

Reporter: Aveþi concurenþã pe
acest segment?

Matius Ichim: Sunt sigur cã în
ultimii ani ideea de tiny house

imersat în naturã a evoluat ºi sunt
mulþi dezvoltatori pe piaþã astãzi.
Segmentul însã este în formare,
iar concurenþa creºte ºi, în felul
acesta, creºte ºi nivelul de educa-
re al potenþialei pieþe. Deocamda-
tã, lucrurile sunt la început.

Reporter: Ce aºteptãri aveþi în
continuare pe aceastã niºã?

Matius Ichim: Chillya este un
proiect supapã pentru Matius Stu-
dio, deci practic noi nu avem ca
business principal CHILLYA, dar
ne face plãcere sã ne reîntâlnim
cu el mai ales atunci când vrem sã
evadãm din retail. Aºteptãrile stu-
d i ou lu i nost r u su nt m e r e u
depãºite de rezultatele pe care le
obþinem periodic prin acest pro-
iect în perpetuã evoluþie ºi el.
Chillya a fãcut pionierat în arhi-
tectura spaþiilor off grid ºi a con-
tribuit semnificativ la apariþia în
mintea utilizatorului român de
spaþii ne-edificate, de spaþii auto-
nome energetic ºi pot spune cã
s-au fãcut în felul acesta primii
paºi cãtre arhitectura sustenabilã.

Reporter: Care sunt costurile
pentru o astfel de casã?

Matius Ichim: Sunt foarte multe
variabile în ecuaþia costului aces-

tui obiect, care este ºi nu este o
casã, nu are nici nici confortul ca-
sei, nici statutul de edificiu, supra-
feþele sunt sub cele normate în le-
gea locuinþei tocmai pentru a-i
sublinia prezenþa efemerã în me-
diul natural ºi focusul asupra ex-
perienþei cu natura ºi mai puþin
cãtre cel al spaþiului în sine.

Reporter: Ce rezultate financia-
re aveþi dupã primul semestru tri-
mestru al acestui an, comparativ
cu aceeaºi perioadã din 2022, ºi
care sunt estimãrile pentru acest
an?

Matius Ichim: Cifrele pânã în
acest moment al anului sunt com-
parabile cu cele de anul trecut,
dar proiectele deja contractate ne
fac optimiºti ºi estimãm cã anul
acesta va fi unul cel puþin la fel de
bun ca 2022. Estimãm o cifrã de
afaceri de peste 300.000 de euro.
Strategia de lucru a studioului

nostru legat de angajaþi a fost me-
reu orientatã cãtre parteneriate,
deci co-autorat cu studiouri ºi ar-
hitecþi maturi cu experienþã ºi vi-
tezã de reacþie în retail. Prin urma-
re, pe lângã cei 12 colaboratori
permanenþi astãzi, Matius Studio
poate livra un proiect pe sãptãm-
ânã alãturi de studiouri partenere.
Prin aceste studiouri partenere
putem face faþã unei creºteri sem-
nificative a complexitãþii ºi numã-
rului de proiecte pe care astãzi
Matius Studio le gestioneazã, le
proiecteazã, le implementeazã.

Reporter: Mulþumesc!
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"N-aº trece cu vederea experienþa pe care
am dobândit-o fãcând coordonare de

chiriaºi, tenant coordination, la City Park
Mall Constanþa, Liberty Mall ºi

City Mall Bucureºti".
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